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Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges at fremlægge en 

redegørelse om integration. Redegørelsen skal belyse, i hvilket omfang indførelsen af en ret 

til at tilegne sig grønlandsk, jf. § 5, stk. 1, i inatsisartutloven om sprogpolitik, har haft en 

effekt, og om denne effekt i givet fald kan betragtes som tilfredsstillende. Hvis ikke, skal 

redegørelsen belyse de barrierer, som ligger til grund for den manglende eller 

utilstrækkelige effekt. Redegørelsen skal med baggrund heri udmunde i anbefalinger om, 

hvorvidt (og i givet fald hvorledes) retten til at tilegne sig sprog bør udmøntes i en 

bekendtgørelse med hjemmel i lovens § 5, stk. 2. Samtidig skal redegørelsen vurdere, 

hvorvidt der er behov for at fastsætte tilsvarende regler vedrørende en ret til at tilegne sig 

viden om Grønlands samfundsforhold, kultur, traditioner, samt sociale normer og værdier. 

(Medlem af Inatsisartut Juliane Henningsen, Inuit Ataqatigiit)  

(1. behandling) 

 

Demokraterne mener, at ethvert tiltag som Naalakkersuisut laver, bør give det bedst mulige 

resultat for de midler der er afsat til formålet. I forhold til indlæring af det grønlandske sprog, er 

vores klare indtryk, at dette ikke er tilfældet. Vi er derfor ikke i tvivl om, at den ønskede 

redegørelse vil vise at § 5 i sprogloven ingen effekt har haft. 

 

Vi mener generelt, at prioriteringen af arbejdet med indlæring af det grønlandske sprog har været 

forkert. En væsentlig del af indsatsen går til at undervise herboende danskere, med et meget 

ringe resultat til følge. Det tyder for os på, at indsatsen burde ligge på, at forske i de mest 

effektive metoder til at indlære grønlandsk for de forskellige grupper, i stedet for at fortsætte en 

uddannelses indsats der tilsyneladende kun har ringe effekt. 

 

Der er for eksempel ingen tvivl om, at dansktalende grønlændere som mig selv, og tilflyttere 

uanset sprog, har behov for forskellige former for undervisning. Der er heller ingen tvivl om, at 

den hurtigste måde at hæve det generelle grønlandsk niveau ville være at lave en massiv indsats 
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overfor ikke grønlandsk talende grønlændere, som for eksempel mig. Men den nødvendige 

pædagogik til netop det, har aldrig været prioriteret. Vi har indtil for ganske nyligt været henvist 

til, at følge de samme kurser som tilflyttere, der ikke har de samme kulturelle forudsætninger og 

det samme passive ordforråd som vi har. 

 

Demokraterne glæder sig på denne baggrund over, at Naalakkersuisut har til hensigt, at inddrage 

nærværende forslag i arbejdet med den kommende evaluering af sprogloven. 

 

Med disse ord henviser vi forslaget til behandling i udvalg for kultur undervisning og kirke. 


